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Slavíme
Probírali  jsme  nedávno  s vikáři,  co  jsou  pro  ně  vlastně 

bohoslužby.  Nakonec  jsme  se  shodli,  že  jejich  nejniternější 
podstatou  je  slavení.  V prosinci  asi  všichni  vnímáme blížící  se 
vánoční  svátky,  přelom  roku,  i  adventní  pokusy  duchovně 
i prakticky se na všechno to slavení nachystat. Důležité je, aby 
nám při  tom radost  ze  slavení  neutekla  mezi  prsty.  Slavení  je 
podtrženo i častějším vysluhováním večeře Páně v našem sboru. 
Nově od první adventní neděle také s dětmi, které budou mít nyní 
možnost přijímat s námi podobojí už od školního věku. K tomu se 
dočtete podrobnosti na následujících stránkách. Slavíme zpěvem, 
modlitbami, vděčností a radostí v srdci, kruhem při Večeři Páně 
zpřítomňujícím společenství a obecenství s Kristem…

Radost  tajuplným  způsobem  souvisí  se  zachováváním  Božích 
přikázání.  Kristus  nám  to  objasňuje  například  v  evangeliu 
podle Jana 15,10.11: „Zachováte-li  má přikázání,  zůstanete v mé 
lásce, jako já zachovávám přikázání svého Otce a zůstávám v jeho 
lásce. To jsem vám pověděl, aby moje radost byla ve vás a vaše 
radost aby byla plná.“ Možná to znáte, když je jasná struktura, 
rámec, hranice, řád, čas, člověk se lépe orientuje. Může pak být 
uvolněnější  i  pevnější,  pokud  tedy  není  do  nějakého  řádu 
a struktury nucen proti své vůli. Vím, co chci a mohu a vím, co 
nemohu,  nechci.  Vše  je  pak  pod  těmi  nepsanými  pravidly 
přehlednější a nemusí se o všem neustále vyjednávat. Některé věci 
jsou prostě jasné a pevné a můžeme se jich s radostí držet. Dobrý 
řád a pravidla prorůstají i náš praktický život. Snažíme se, aby 
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byly přehledné i naše bohoslužby, možná má ustálenou podobu 
i váš  Štědrý  den,  vánoční  čas,  poslední  den  v roce?  Držíme se 
tradic  a  pravidel,  které  nám  dávají  smysl,  které  nám  život 
rozdělují a probarvují ze šedi na dny všední a sváteční. Občas si 
uvědomíme,  v čem se  chceme posunout,  které  tradice  můžeme 
pustit, a čeho se stále pevně držet jako přikázání. Je v tom pohyb 
i jistota. Toužíme po radosti, která je darem Ducha svatého. Přeji 
nám všem,  aby  jí  i  o  letošních  svátcích  bylo  navzdory  všemu 
těžkému hojně.

Magdaléna Trgalová

Výtah z jednání staršovstva 2.11.2023
• ohlédnutí za konfirmací
• rozhodnutí o vysluhování VP o adventních nedělích kromě 17.12.
• výhled na doprovodné akce o adventních nedělích: 3.12. adventní 

prodej Obchůdku Jednoho světa (platby možné pouze v hotovosti!), 
10.12. adventní prodej Biblion, 17.12. případně prodej výrobků 
z dílny Diakonie, 24.12. od 10 do 11h Betlémské světlo pro sbor 
i veřejnost

• vánoční divadlo bude opět v režii mládeže
• rozhovor o pravidelných setkáních dětí: zatím malá účast dětí, 

není možné vytvořit 2 skupinky dle věku, při malé účasti pro děti 
málo přitažlivé

• zpráva o ukončení spolupráce farářek se supervizorkou
• schválena opětovná příprava bohoslužeb na Světový den památky 

zesnulých dětí (11.12.)
• předběžně schváleno přijetí návrhu ÚCK na úpravu smluv 

o nájmech ve sborových prostorách a farářském bytě – podmínkou 
konzultace návrhů s právníkem

• schválena úhrada nákladů spojených s ubytováním při výjezdním 
zasedání ze sborových prostředků

• vyslovena vděčnost za práci Opatrovnické rady sestry 
L. Mejsnarové
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• zprovozněno topení ve všech sborových prostorách – nutno zavírat 
dveře do JAK a do sálu v kostele, nemanipulovat s termostaty na 
radiátorech ani na stěně

Příští  řádná  porada  staršovstva:  7.12.  2023  v  19:00  hod.,  své 
případné podněty adresujte, prosím, Saše Jacobea či Janu Maškovi 
(ideálně e-mailem).

Výstupy z výjezdního staršovstva,
část první: děti a svatá večeře Páně

Staršovstvo  se  každý  měsíc  (kromě  prázdninových)  schází 
k pravidelné  poradě,  převážně  o  provozních  záležitostech  sboru. 
Jednání  trvá  obvykle  dvě  hodiny,  do  kterých  je  třeba  směstnat 
průběžné  zprávy  z Diakonie,  o  životě  sboru,  o  finančních  věcech 
i nejrůznější  drobné  záležitosti  (žádosti  o  zapůjčení  sborových 
prostor, a podobně). Témata, která vyžadují delší diskusi, obvykle ta, 
která se týkají směřování sboru, střádáme průběžně na „výjezdní“ 
staršovstva, která se snažíme absolvovat vždy na jaře a na podzim. 

Poslední  výjezdní zasedání se konalo 3.-5.11.  v bývalém klášteře 
v Mnichově  Hradišti.  Jednali  jsme  s přestávkami  od  pátečního  do 
sobotního večera, v neděli jsme společně slavili bohoslužby ve sboru 
v Mladé  Boleslavi.  Program  jednání  byl  velmi  obsáhlý,  proto 
usnesení, která si zaslouží samostatný text v Souterrainu, budeme 
čtenářům přinášet na pokračování.

První část věnujeme usnesení o účasti dětí na slavení svaté večeře 
Páně. Staršovstvo diskusi o tomto tématu věnovalo celý jeden jednací 
blok v rámci společného víkendu. Dosud byla v našem sboru praxe 
taková, že děti byly zvány do kruhu během vysluhování, kde dostaly 
požehnání.  Přijímat pokřtěné děti  začínaly obvykle po konfirmaci, 
jakkoliv i dosavadní usnesení staršovstva otvíralo i jiné možnosti.

Děti  však  často  projevují  zájem  o  přijímání  VP  dříve,  typicky 
v mladším  školním  věku  a  rodiče,  faráři  i  staršovstva  si  kladou 
otázku,  jak  na  tento  zájem reagovat. Téma  přijímání  dětí  je  živé 
napříč ČCE, tak jako před pár lety téma častějšího vysluhování večeře 
Páně  (v  řadě  sborů  je  dnes  naprosto  běžnou  praxí  vysluhování 
o svátcích a pravidelně také některou z nedělí v každém kalendářním 
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měsíci). Synod se tématem přijímání dětí zabýval už v roce 2006.
Staršovstvo po důkladné diskusi přijalo toto usnesení: Staršovstvo 

souhlasí s možností  přijímání VP (chléb + vinný mošt) i  pro děti 
předkonfirmačního věku na základě jejich  zájmu,  souhlasu rodičů 
a katecheze s farářkami, která bude nabízena 2× ročně.

Pokřtěné děti tedy nyní budou moci přijímat již před konfirmací, 
zásadní je však samozřejmě souhlas jejich rodičů. Pro děti, ale i pro 
ty,  kdo  z  nejrůznějších důvodů  nemohou  přijímat  víno,  bude 
připraven nealkoholický vinný mošt ve zvláštním kalichu.

Uvědomujeme si, že téma přijímání dětí může být pro mnohé z Vás 
nové, připojujeme tedy i odkaz na zajímavý článek Jana Štefana z ETF 
v Českém bratru z dubna 2021, který se tématu věnuje:

https://ceskybratr.cz/clanky/vecere-pane-a-konfirmace/
Pro úplnost dodáváme, že první katecheze k večeři Páně proběhne 

25. listopadu od 17:00 a pokřtěné děti, které se jí zúčastní a budou 
mít o přijímání zájem, budou moci přijímat už o 1. adventní neděli, 
3. prosince.

Saša Jacobea     

Jak žijeme:
sestra Jana Poláčková

Sestru  Janu  Poláčkovou  jsem  již  
oslovila dříve, ale její odpověď tehdy  
zněla: „Až po osmdesátce“.  Teď už je  
ten správný čas, domluvily jsme se  
tedy   na  mé  návštěvě  u  ní.  Svůj  
životní příběh si krásně sepsala, čímž 
byla moje práce poloviční. U výbor-
ného  bylinkového čaje se rozpovída-
la  o  své  čtenářské  vášni.  Navíc  mi  
přinesla stoh asi pěti knížek, které za 
poslední  měsíc  přečetla,  nebo  má 
rozečtené. Má můj veliký obdiv.
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Kde začala tvoje životní pouť?
Narodila jsem se v Praze, bydlela jsem s rodiči a bratrem na Žižkově 
v domě s Betlémskou kaplí na zahradě, takže do kostela jsme měli 
kousek. Byl tam i prostorný dvůr, kde jsme my děti z našeho domu 
i okolí měly ráj na hraní. 

Neděle  byla  zasvěcena  kostelu,  bohoslužby  se  konaly  ve  zcela 
zaplněném kostele. Nedělní škola byla v místnosti zvané „švýcarka“, 
vzadu v kostele.  Vzpomínám na krásné vánoční  besídky a zpívání 
v pěveckém sboru vedeném paní Cihlářovou. Úterky patřily mládeži 
vedené bratrem farářem Stolařem. 

Kde jsi pokračovala dál ve vzdělání a jaké byly tvoje první kroky 
v zaměstnání?

Po  konfirmaci  a  ukončení  základní  školy  jsem  nastoupila  do 
zdravotní školy – obor dietní sestra. Tato škola byla jediná v Čechách, 
pro Moravu byla v Brně.  Naše třída,  kde nás bylo 32,  16 děvčat 
z Prahy,  ostatní  z různých koutů Čech. Bylo celkem úsměvné slyšet 
a rozumět  tolika  nářečím.  Cílem  našeho  učení  bylo  vědět  co  jíst 
a čemu  se  vyvarovat  při  různých  onemocněních.  Po  maturitě  se 
venkovské  absolventky  dostaly  do  měst,  odkud  pocházely  a  my 
pražské jsme se do Prahy nedostaly. Já jsem nastoupila na umístěnku 
do pohraničí v Konstantinových Lázních. Tam byla dietní sestra pro 
300 lidí. Nikdo mě nevedl, musela jsem si poradit sama. Při každém 
dalším  turnusu  nových  pacientů  jsem  měla  za  úkol  je  seznámit 
s jejich dietami. Bylo to pro mne vždy stresující. Konstantinovy Lázně 
byly  daleko od Prahy a domova,  tak jsem si  zažádala  o přestup 
a mohla  jsem nastoupit do nemocnice v Příbrami. Za dva roky jsem 
si našla místo dietní sestry na oddělení v nemocnici v Krči, kde se mi 
líbilo nejvíc. Chodila jsem i na vizity. Bohužel to bylo jen na zástup za 
mateřskou dovolenou.

Co bylo dál?
Po svatbě jsme se nastěhovali do bytu v Braníku, který jsme si stavěli 
svépomocí. Když jsem si v okolí hledala místo, zašla jsem na odbor 
školství.  Dostala  jsem  na  starost  stravování  dětí  v několika 
mateřských školkách. Byla to zajímavá práce. 
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Po  dvaceti  letech  spokojeného  společného  života  skončilo  naše 
manželství rozvodem. Zůstala jsem sama s dcerami sedm a deset let. 

Jak jsi to vše zvládala? Měla si čas i na své záliby?
Začala jsem pracovat jako účetní, a to až do důchodu. Mimo péče 
o dcery a práci jsem se později  věnovala chalupaření,  cestování a 
četbě.  Po 33 letech jsem se musela z Braníka odstěhovat,  protože 
nový majitel domu zvýšil nájem natolik, že by mi na to můj důchod 
nestačil. Dcera mi nabídla bydlení v bytě jejího manžela v Dejvicích.

Jak žiješ teď?
Moje dvě dcery mají každá dvě děti –  starší má dvě dcery 16 a 19 let 
a mladší dva syny 8 a 12 let. Občas pomáhám dceři v jejím podnikání 
a  když  je potřeba, pohlídám vnuky. Všichni mi dělají velkou radost. 
Ráda jezdím na chalupu k dceři, je to blízko lesa, pokaždé se tam moc 
těším, teď právě na šípky. Druhá dcera má taky zahradu, pořád mám 
co dělat.  Již  několik  let  spokojeně bydlím v bytě mladší  dcery  ve 
Vysočanech.

Moji  velikou zálibou je  čtení.  Jsem pravidelný čtenář  knihovny, 
každý  měsíc  si  nosím  domů  několik  knížek.  Mám  ráda  severské 
autory, povídky, cestopisy.

Jak jsi  se dostala do dejvického sboru?
Na doporučení mého bratra, který znal bratra faráře Hudce, jsem 
přišla do  dejvického sboru, což považuji za můj nejšťastnější krok. 
Bylo mi právě sedmdesát let a k narozeninám mi přišla přát domů 
Mirjam Růžková.  Přijetí ve sboru bylo úžasné. V té době jsem už 
neměla chalupu, tak jsem mohla pravidelně docházet do sboru. Jsem 
ráda součástí křesťanské služby, klubu poznávání, biblických hodin 
a dalších aktivit sboru. Získala jsem tady spoustu přátel. Také se mi 
líbí  nedělní posezení po bohoslužbě při kávě a čaji v Komenského 
místnosti.

Můžeš prosím říct něco závěrem?
Děti a vnoučata jsou pro mne největší radost. Je důležité, aby člověk 
byl v životě potřebný. 

Děkuji za hezké povídání.
Zapsala: Naděžda Sleziaková
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Láska prochází žaludkem a mění se v pomoc
22. října se v našem sboru konal již po několikáté bazar podzimních 
plodů. Svými produkty přispěly i jeho zakladatelky Draga Bošková 
a Jana Kohoutová.

Málokterý pražský farmářský trh by byl tak pestrý jako stůl ve 
sborové místnosti.  Díky  všem přispěvatelům se  v  nabídce  bazaru 
objevily podzimní věnce, marmelády, sirupy, ořechy, jablka, koláče 
slané i sladké. Mezinárodní rozměr připravené hostině dodala třeba 
španělská frittata či francouzské bagety. 

Říká  se,  že  láska prochází  žaludkem a třetí  říjnovou neděli  byl 
žaludek  lásce  dobrým  pomocníkem.  Tedy,  láska  věnovaná  do 
pěstování  a  přípravy podzimních  plodů a dobrot  prošla žaludkem 
členů a členek našeho sboru i jejich rodin a známých - a díky tomu se 
proměnila v budoucí pomoc křesťanské služby. Na její financování se 
díky štědrosti všech zúčastněných vybrala částka 10 125 korun. 

A  co  zaujalo  jednu  z  nejmenších  návštěvnic   a  „prodavaček“ 
letošního  podzimního  bazaru?  „Pes  Čilinka  za  snědený  muffin 
s lentilkami nezaplatil, ale odvděčil se po svém, zatancoval svůj psí 
taneček“ doplňuje Lotka Kombercová.

Text a foto: Barbora Komberec Novosadová 
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Obrázky z konfirmační neděle (Jiří Hlavsa)
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Vánoční koncert Našich pěvců

Naši  pěvci  srdečně  zvou  na  Vánoční 
koncert,  který se koná 21.  prosince od 
19:30 v kostele  u  Salvátora na Starém 
Městě.  Na  programu  jsou:  Česká  mše 
vánoční  Jakuba  Jana  Ryby,  skladby 
Alessandra Stradelly a dalších.

Krabice od bot
je největší sbírka vánoč-
ních  dárků  pro  děti 
z chudých  rodin  v ČR 
a jediná celorepubliková 
sbírka, kde nejen obda-
rovaní,  ale  také  dárci 
jsou děti. Sbírku pořádá 
Diakonie  ve  spolupráci 
se stovkami dobrovolní-
ků na sběrných místech. 
V  loňském  roce  dárci 
věnovali  48 000 dárků. 
Projekt  má  dvojí  cíl: 
obdarovat  děti  z chud-
ších  rodin  pěkným  vá-
nočním dárkem, možná 
jediným,  který  o  Váno-
cích dostanou, a děti ze 
zajištěných  rodin  učit 
solidaritě.  Ve  finanční 
sbírce Krabice online už Češi darovali více než 13 milionů korun na 
dlouhodobou pomoc rodinám a dětem v nouzi.

Uzávěrka příštího čísla Souterrainu je kvůli tiskárně v neděli
19. 12. 2023. Číslo vyjde někdy koncem roku. 
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Kalendář na prosinec 2023
Bohoslužby 9:30

odkaz na on-line 
vysílání najdete zde:
dejvice.evangnet.cz/
line-vysilani  

3.12.
10.12.

17.12.
24.12.

25.12.
31.12.

7.1. 

1. adventní, VP
2. adventní, VP
a v 18:00
3. adventní
4. adventní, VP
22:00 Suchdol
Boží hod, VP
Silvestr
VP

M. Trgalová, křest Aleny Novotné, NP
A. Jacobea
A. Jacobea, Sv. den památky zesnulých dětí
mládež + A. Jacobea
M. Trgalová
A. Jacobea, ekum. setkání s Biblí a koledami
A. Jacobea
A. Jacobea
vzácný host

YouTube kanál ČCE Praha – Dejvice:
youtube.com/channel/UCw6RIL-UOfsQl2tI8Ik-_Fw  

Děti (5 - 11)
Mládež (13+)

každý pátek 15:30-16:30 (naposled 15.12.2023)
každý čtvrtek v 18:30

Křesťan. služba neděle 17.12. po bohoslužbách
Děti + rodiče čtvrtky 7.12. 9:30-11:00
X-cátníci úterý 12.12. v 19:00 téma: Vděčnost
Naši pěvci každou středu 18:30-20:30 + koncert – viz níže
Diakonie Stodůlky zpívání – každý pátek 9:15-10:15
Obcování pondělí 18.12. na Malé Straně (info: A. Bohatová)
Biblická hodina každé úterý 15:30-16:30 téma: list Galatským (naposled 12.12.2023)
Klub poznávání čtvrtek 4.12. v 9:30 adventní posezení
Staršovstvo 7.12. v 19:00
Ostatní 3.12. po bohoslužbách adventní prodej Obchůdku Jednoho světa

5.12. v 19:00 Nekostel + uvedení knihy Saši Jacobea (Rock Café, Národní)
9.12. v 18:00 koncert Syringa
10.12. po bohoslužbách adventní prodej Biblion
13.12. 18 - 18:30 Naši Pěvci na Šesťáku
17.12. po bohoslužbách adventní prodej výrobků klientů Diakonie 
19.12. v 16:00 vánoční besídka SZŠ Diakonie (Stodůlky)
21.12. v 11:00 pietní akt Rudolf Pernický (Suchdol)
21.12. v 19:30 koncert Naši pěvci (Salvátor)
24.12. v 10:00 - 11:00 Betlémské světlo

SOUTERRAIN  -  sborový  zpravodaj.  Založen  v Dejvicích  v dubnu  1992.  Až  na  výjimky  vychází  pravidelně  poslední  neděli 
předcházejícího  měsíce.  Adresa  redakce:  Mgr.  Eva  Henychová,  Radčina  12,  161  00  Praha  6  –  Liboc,  tel.:  730  196  658, 
henychova@atlas.cz.  Adresa sboru:  Farní  sbor ČCE v Praze -  Dejvicích,  Dr.  Z.  Wintra 15,  160 00 Praha 6,  tel.:  737 517 413 
(Saša Jacobea),  tel.:  777  213  718  (Magdaléna  Trgalová),  tel.:  739  246  347  (Marta Študentová), 
http://dejvice.evangnet.cz, dejvice@evangnet.cz  

Bankovní spojení: č. ú. 2400319773/2010, var. symboly: salár =101, Jeronýmova jednota =102, personální fond=103
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